

ISSN 1009-3125 CN11-4099/G2

全国中文核心期刊

CSSCI 来源期刊

中国优秀图书馆学期刊

中国人文社会科学核心期刊



Q K 2 1 3 1 5 5 8



Journal of
the National Library of China

國家圖書館學刊

任繼愈 雜題

主管单位：中华人民共和国文化和旅游部

主办单位：中国国家图书馆

2021年第4期

双月刊

任继愈题

(双月刊·1979年4月创刊)

2021年第4期

总第30卷第136期

(8月15日)

主管单位：中华人民共和国文化和旅游部

主办单位：中国国家图书馆

主编：饶权

常务副主编：陈清慧

编委（以姓氏笔画为序）：

卢海燕 孙一钢 杨沛超 吴建中 汪东波

沈国朝 张晓林 陈力 陈传夫 陈清慧

柯平 饶权 顾犇 蒋永福

编辑部成员：陈清慧 张收棉 刘冰雪

本期责编：刘冰雪

编辑出版：《国家图书馆学刊》编辑部

地址：北京市海淀区中关村南大街33号

邮编：100081

电话：010-88545737

网址：<http://gtxk.nlc.cn>

承印单位：北京科信印刷有限公司

国内发行：北京市报刊发行局

国外发行：中国国际图书贸易总公司

（中国国际书店北京399信箱）

JOURNAL OF THE NATIONAL LIBRARY OF CHINA

Vol. 30, No. 4, Aug. 2021

Supervised by: Ministry of Culture and Tourism of
the People's Republic of China

Sponsored by: National Library of China

Edited by: Editorial Office of Journal of the National
Library of China

No. 33 Zhongguancun Nandajie
Haidian District, Beijing 100081, China

E-mail: gtxk@nlc.cn

Website: <http://gtxk.nlc.cn>

Distributed by: China International Book Trading
Corporation

目 录

专家视点

关于智慧图书馆基本理论的思考 柯平 003

公共图书馆“十四五”战略研究

以公共图书馆为枢纽的未成年人阅读生态研究 宋卫等 014

政策与法规研究

美国高校图书馆电子书优先政策及启示 魏凌煦 傅文奇 023

数字时代文化遗产机构资源保存版权例外规则：困境与解决 王文敏 039

管理与服务

我国公共图书馆儿童阅读推广人培育：调查与思考 倪连红 049

府谷实践：农村“书服到家”的公益合作创新 金栋昌 杨斌 055

国外图书馆老年痴呆服务综述 寇垠等 064

信息组织

新版RDA“合集”编目理论与实践探析 蔡丹 076

智慧图书馆

智慧城市背景下国外公共图书馆发展现状研究

——以新加坡、澳大利亚、加拿大三国为例

晁亚男 胡莹 086

图书馆史研究

英国儿童图书馆事业的拓荒者

——贝里克·塞耶斯儿童图书馆学思想与实践评析 肖文超 099

从“关注儿童”到“聚焦家庭”

——美国公共图书馆低幼儿童服务发展路径转变探究

张丽 106

业界动态

《2020年全国未成年人互联网使用情况研究报告》发布(013) 英国国家图书馆发布2020—2021年度报告(038) 美国图书馆协会发布2021年“国际图书馆创新项目主席奖”评选结果 (048) 人力资源社会保障部、文化和旅游部发布《关于深化图书资料专业人员职称制度改革的指导意见》(054) 《中华人民共和国数据安全法》将于9月1日起施行(063) 《中华人民共和国文化和旅游部2020年文化和旅游发展统计公报》发布(075) 美国国会图书馆发布2020财年统计数据(098) 韩国国立中央图书馆发布2020年年度报告(113)

JOURNAL OF THE NATIONAL LIBRARY OF CHINA

Volume 30 Number 4

August 2021 Serial No. 136

Contents

Expert View

- Thoughts on the Basic Theory of Smart Library Ke Ping 003

Research on the 14th Five-Year Plan of Public Libraries

- Research on the Reading Ecology for Minors with Public Library as the Hub Song Wei, et al 014

Research on Policy and Regulation

- E-Preferred Monograph Policy of American Academic Libraries and Its Enlightenment Wei Lingxu, Fu Wenqi 023

- Copyright Exception Rules of Resource Preservation in Cultural Heritage Institutions in Digital Age: Dilemma and Solution Wang Wenmin 039

Management and Service

- Cultivation on Children's Reading Promoters in Public Library in China: Investigation and Consideration Ni Lianhong 049

- Fugu Practice: Public Welfare Cooperative Innovation of "Book-to-Home Service" in Rural Areas Jin Dongchang, Yang Bin 055

- A Review of Dementia Services in Foreign Libraries Kou Yin, et al 064

Information Organization

- Analysis on the Theory and Practice of New RDA on "Aggregates" Cataloging Cai Dan 076

Smart Library

- Research on the Development Status of Foreign Public Libraries under the Background of "Smart City" ——Taking Singapore, Australia and Canada as Examples Chao Ya'nan , Hu Ying 086

Library History Research

- A Pioneer of British Children's Librarianship ——Research on Berwick Sayers's Thoughts and Practice of Children's Library Science Xiao Wenchao 099

- From "Focusing on Children" to "Focusing on Family" ——Research on the Transformation of American Public Libraries Service for Young Children's Development Path Zhang Li 106

国内邮发代号: 2-997

国外邮发代号: Q1314

广告许可证: 京海工商广字第 0007 号

定价: 20.00 元

ISSN 1009-3125



A standard linear barcode is positioned vertically. To its right is a vertical strip of fine horizontal lines, likely a microbarcode or a specific type of tracking code.

9 771009 312128